



Women's Major Group

Statement delivered on behalf of the Women's Major Group

Third informal substantive consultation meeting on United Nations General Assembly resolution 73/333

Statement Delivered by Carmen Capriles, Bolivia

Nairobi, Feb 17, 2022

Thank you Co-Facilitator, delegates, representatives,

We have recognized that we are facing a number of major environmental crises because we lack strong institutions to deal with these problems and we lack of political will to implement the needed measures.

Developing countries, like mine, are facing the burden of extractivism due to a global demand for resources turning biodiverse and protected areas into sacrificed zones, polluted rivers with mercury and toxic waste, and depleting the quality of life of indigenous people and other local communities and especially women and children. They are left facing powerful financial interests, without legal support nor any solution in sight and no one else to turn to.

The right to development should not undermine the right to a clean, healthy and sustainable planet for anyone, so we need to start addressing actual inequalities that we are face.

During the adoption of the Sustainable Development Agenda 2030 we commit to leave no one behind and to care for the planet, so far, I ask, are we doing enough?

The pandemic that we are facing, will represent decades of throwback on developing achievements for many countries and especially women, nevertheless, is also giving us a chance to do what is needed, to raise the bar, to raise the ambition in order to take needed environmental measures that include strong institutions, strong and coherent MEAs, strong policies, strong agreements and strong political will to implement these measures.

Today we have the chance to deliver a meaningful Resolution that can be a changemaker for the future of our planet, just like the Escazu Agreement is for the LAC region.

Let's not wait another 50 years, let's do it now!

Thank you Mr. Chair



Women's Major Group

**Pronunciamiento en nombre del Grupo Principal de Mujeres
Tercera Reunión Oficial de Consulta Sustantiva sobre la
Resolución 73/333 de la Asamblea General de las Naciones Unidas**
Declaración a cargo de Carmen Capriles, Bolivia
Nairobi, 17 de febrero de 2022

Gracias Co-facilitador, delegados, representantes,

Hemos reconocido que nos enfrentamos a una serie de crisis ambientales importantes porque carecemos de instituciones sólidas para hacer frente a estos problemas y la falta de voluntad política para implementar las medidas necesarias.

Países en desarrollo como el mío enfrentan la carga del extractivismo debido a una demanda global de recursos que convierte las áreas protegidas y biodiversas en zonas de sacrificio, ríos contaminados con mercurio y desechos tóxicos, y mermando la calidad de vida de los pueblos indígenas y otros habitantes, comunidades locales y especialmente mujeres y niños. Quienes se enfrentan a poderosos intereses económicos, sin apoyo legal, ni soluciones a la vista y ni a quien acudir.

El derecho al desarrollo no debe socavar el derecho a un planeta limpio, saludable y sostenible para nadie, por lo que debemos comenzar a abordar las desigualdades reales a las que nos enfrentamos. Durante la adopción de la Agenda 2030 para el Desarrollo Sostenible nos comprometimos a no dejar a nadie atrás y a cuidar el planeta, y ahora pregunto ¿estamos haciendo lo suficiente?

La pandemia a la que nos enfrentamos representará décadas de retroceso en logros para el desarrollo de muchos países y especialmente para las mujeres, sin embargo, también nos está dando la oportunidad de hacer lo necesario, de elevar la barra, de aumentar la ambición para tomar las medidas necesarias. medidas ambientales que incluyen instituciones sólidas, Acuerdos Multilaterales Ambientales coherentes, políticas y acuerdos fuertes y la voluntad política para implementar estas medidas.

Hoy tenemos la oportunidad de entregar una Resolución significativa que puede ser un factor de cambio para el futuro de nuestro planeta, al igual que el Acuerdo de Escazú lo es para la región de ALC.

No esperemos otros 50 años, ¡hagámoslo ahora!

Gracias señor facilitador!